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Felelős kiadó: Piliscsaba

Város Önkormányzata 
XXVi. éVFolyam, 8. szám

Hirdetésfelvétel a szeptemberi számba: 
augusztus 10-ig.

hirdetési díjak és méretek:
(szélesség X magasság)

1/1 185 mm X 272 mm (álló) 48 000 Ft
1/2 185 mm X 128 mm (fekvő) 24 000 Ft
1/4 90 mm X 125 mm (álló) 12 000 Ft
kiemelt 185 mm X 50 mm (fekvő) 8 000 Ft
1/8 60 mm X 92 mm (álló) 6 000 Ft
1/16 60 mm X 45 mm (fekvő) 3 000 Ft 

Főszerkesztő: sólyom ágnes  

munkatársak:
PalkoVics mária,  

szűcs emese 

elérhetőségeink:
Piliscsabai.Polgar@gmail.com,  

tel.: +36 70 866 3289
a kÖVetkező laPzárta: augusztus 10.

A szerkesztőség fenntartja  
a beérkezett nyersanyagok  

szerkesztési jogát, kéziratot nem 
tartunk meg és nem küldünk vissza. 

Az újságban megjelenő hirdetések 
valóságtartalmáért  

felelősséget nem vállalunk. 

A Piliscsabai Polgár havonta 2600 
példányban, ingyenesen jelenik meg.

 
tÖrdelés, nyomdai előkészítés:  

barcsik géza

nyomda: Pethő nyomda

 
hirdetésFelVétel:

Piliscsabai.Polgar@gmail.com  
+36 70 866 3289

KÖSZÖNTŐ

KEDVES OLVASÓK!
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KULTÚRA

Gyermekkoromban Szent István ünnepének reggelén ünnep-
lőbe öltöztünk, a családdal elmentünk a szentmisére, majd 
részt vettünk a budakeszi városi ünnepségen; délután játék, 

este pedig a János-hegyről a barátainkkal megnéztük a tűzijátékot. 
Az évek alatt egyre kritikusabb kamaszként leginkább az a kérdés 
foglalkoztatott, hogy miért van szükség arra, hogy mások egy sze-
mélyt – Szent István királyt – kiemeljenek és példaként állítsanak 
elém. Kevésnek találtam a sokat ismételt válaszokat: „megalapította 
a keresztény magyar királyságot”, „megszervezte a magyar egyházi 
életet”, ahogyan azt is, hogy „egy jellemes ember volt”, mígnem ke-
zembe került az általa írt Intelmek Imre herceghez. Egy mű mindig 
sokat elárul annak szerzőjéről; ezzel az írásával az első magyar ki-
rály azt bizonyította számomra, hogy ő képes volt felismerni a ben-
ne meglévő értékeket, és azokat kibontakoztatva mások javára fel is 
használta.

Így ettől kezdve az életemben az augusztus mindig egy kicsit ar-
ról is szól, hogy a szeptemberi újrakezdés előtt csöndesedjek el, és 
nézzem meg, mik a bennem szunnyadó és mások javára megvalósí-
tandó értékek. A kis lépések művészetével és Isten segítségével ezek 
gyakorlatba való átültetése nem is annyira nehéz, és van egy nagyon 
felemelő következményük is: elkezdem megtapasztalni, hogy érté-
kes vagyok… hiszen akkor élem át, hogy értékes vagyok, ha értékes 
dolgokat teszek. 

Ismerd föl, valósítsd meg, éld át!

Szilágyi Szabolcs atya, 
a piliscsabai katolikus közösség új plébánosa

MŰVÉSZEK 
A CSABA-NAPOKON

K ét kiállítás is nyílt a Csaba-napokon, 
hiszen a rendezvény immár második 
éve egyben művészeti fesztivál is. Júli-

us 2-án, szombat délután nyílt meg a Piliscsa-
bai Amatőr Festők Klubjának kiállítása a Kla-
rissza-házban. A klub tavaly áprilisban jött 
létre. Tánya Vasziljeva vezetésével működik, 
mintegy 18 állandó taggal, és sokan vannak 
olyanok is, akik csak olykor-olykor járnak 
el az alkalmakra. Tánya, a klub vezetője azt 
vallja, hogy bár festeni magányosan is lehet, 
sőt nagyon jó is, de az amatőr festők esetében 
nagyon sokat jelent, hogy tanulhatnak egy-
mástól, hogy lelkesíthetik egymást egy-egy 
foglakozás során. A mostani kiállításon az ál-
landó tagok festményeit tekinthették meg az 
érdeklődők.

Július 3-án, vasárnap egy fotókiállítás 
nyílt meg. Ezzel a tárlattal a régen az 
Uradalmi Házban működő kiállítóterem 

éledt újra Piliscsabai Művészeti Galéria néven. 
A galéria első kiállítása Bőhm Zsuzsa képeit 
mutatta be a nagyközönségnek. Bőhm Zsuzsa 
már gyerekkora óta szeret fotózni, igaz akkor 
még édesapja nyomdokaiban kattintgatott, de 

egyben meg is tanulta tőle a fotózás csínját-
bínját. Témái nagyon színesek, szereti a ter-
mészetfotókat, az állatokat, különösen a macs-
kákat, és előszeretettel fotóz portrékat. Ezek 
közül minden témában láthattunk jó néhányat 
a mostani kiállításon is.

PM
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KÖZÉLETHÍREK

Halad a Bajcsy-felújítás

Lapzártáig megkezdődött a Bajcsy-Zsilinszky 
út és a Vasút utcák felújításának 8. üteme is, így 
továbbra is terv szerint haladnak a kivitelezési 
munkálatok a szakaszon. A felújítással párhu-
zamosan az önkormányzat úgy döntött, hogy 
saját hatáskörben szilárd burkolattal fogja el-
látni a Zrínyi utcának a Vasút utca és a Levente 
utca közötti szakaszát, amely az egyik legfor-
galmasabb, méltatlan állapotban lévő területe 
Piliscsabának. Így a már aszfaltozott Levente 
és Vasút utcák között folyamatos lesz a szilárd 
burkolat, amely jelentősen könnyebbé teszi 
a Szállás településrészen lakók közlekedését. 
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Ugyancsak önkormányzati beruházás kereté-
ben kapott aszfalt burkolatot a Vasút utcának 
a hentesüzlet és a zöldséges közötti területe is. 

Marad a buszmenetrend

Nem változik a 800-as, a 805-ös és a 810-es tá-
volsági buszjáratok menetrendje. A Volánbusz 
Zrt. június végén jelezte, hogy a vonatközlekedés 
2015. szeptemberi újraindítása miatt csökkent a 
távolsági buszjáratok kihasználtsága, ezért 2016 
szeptemberétől több járatot ritkábban indíta-
na a térségben. Az érintett települések polgár-
mesterei – köztük Piliscsaba polgármestere is 
– jelezték tiltakozásukat a busztársaságnál, és 
a Nemzeti Fejlesztési Minisztérium sem hagy-
ta jóvá a tervezett változtatásokat, így nem lép 
életbe a járatritkítás. A Volánbusz Zrt. Kesztölc 
polgármesterének írt levelében arról tájékozta-
tott, hogy az érintett autóbuszjáratok forgalmát 
továbbra is vizsgálják, és ahogy az utasforgalom 
fokozatosan terelődik át a vasútra, kisebb-na-
gyobb korrekciók várhatóak. 

Változik a postai nyitva tartás

Szeptember 1-jétől az igényekhez jobban iga-
zodó nyitva tartással várja a lakosságot a pilis-
csabai posta. 

Farkas András polgármester június végén 
egyeztetést kezdeményezett a Magyar Posta 
területi igazgatóságának osztályvezetőjével 
azzal kapcsolatban, hogy a posta nyitva tar-
tása nem igazodott a más településekre mun-
kahelyre járók időbeosztásához. A postai sta-
tisztikák szerint hétfőn, szerdán és pénteken 
általában magasabb a forgalom, mint kedden 
és csütörtökön, ezért szeptember elsejétől 
próbaidőszak keretében a heti 40 óra nyitva 
tartást a következő elosztásban biztosítják: 

A szombati nyitva tartást csak az 50 ezer 
főnél magasabb lélekszámú településeken biz-
tosítják, így ebben továbbra sem lesz változás. 
A várakozási idő hosszában viszont lehet, hogy 
javulás várható. A polgármester megkeresése 
hatására ugyanis megkezdték a postai forgalom 
ellenőrzését, aminek alapján optimalizálják a ki-
szolgáló ablakok számát, a jövőben pedig rend-
szeres felülvizsgálatokat fognak tartani mind a 
működés, mind a kiszolgálás udvariasságának 
tekintetében. Az egyeztetések folytatódnak a két 
fél között a posta parkolási rendjének felülvizs-
gálatával kapcsolatban.

Igazgatási szünet a hivatalban

Két hét igazgatási szünet lesz a Polgármesteri 
Hivatalban a nyári időszakban: 2016. július 
25-től 31-ig és augusztus 8-tól 14-ig 
a hivatal zárva tart.

MAGYAR POSTA

hétfőn 8-20 óráig, 
kedden és csütörtökön 8-14 óráig, 
szerdán és pénteken 8-16 óráig.

Július első felében három egyeztetést is 
folytattunk a MÁV illetékeseivel a pilis-
csabai állomásépületek és környezetük 

rendezése kapcsán. A klotildligeti állomásépü-
let felújításával és környezetének rendezésével 
kapcsolatos egyeztetésen részt vett a projekt 
tervezője és kivitelezője is, akiktől azt kértem, 
hogy az állomás környezete egészen a gyalo-
gos aluljáróig újuljon meg. A kiépült rámpá-
kat ugyan nem lehet elbontani, tekintve, hogy 
uniós forrásból épültek, de a jelenlegi állapot 
kiegészítésével – elsősorban zöldfelület kiépíté-
sével és virágosítással – újra barátságos hangu-
latot áraszthat az állomás. Az épület felmérését 
már elkezdte a kivitelező, a felújítás a jövő év-
ben valósulhat meg.

A vasútvonal villamosítása révén a piliscsa-
bai vasútállomáson kapcsolókert elhelyezésére 
lesz szükség, az egyeztetésen azt kértem, hogy 
ennek helye minél távolabb legyen az állomás-
épülettől. A tárgyalásokon szóba került az állo-
másépület mögötti burkolt felület rendezése is, 
amely ugyan MÁV-terület, de sem a két évvel 
ezelőtti beruházás, sem a Bajcsy-projekt nem 
tartalmazta annak megújítását. 

Tárgyalások folynak továbbá arról, hogy az 
önkormányzat átvegye az állomásépület üze-
meltetését és környezetének rendezését a MÁV-
tól, ugyanis így hatékonyabban tudnánk meg-
szüntetni az állomás környezetében kialakuló 
rendezetlenséget, különös tekintettel a gazra és 
parlagfűre. 

Farkas András polgármester

Folyamatban a vasút  
környékének rendezése

A PRO-Goodwill Zrt. társasházak építé-
sének tervével kereste meg az önkor-
mányzatot. Ennek a befektetőnek a 

tulajdonában van a Magdolnavölgy bejáratától 
balra, a 10-es út mentén fekvő ingatlan. Az a 
terület jelenleg gazdasági övezetben fekszik, és 
egy védett ásványvíz-kút található rajta. A be-
ruházó korábbi elképzelései szerint emiatt egy 
ásványvíz-palackozó üzemet helyezett volna el 
itt. Ezt a tervet azonban elvetette, mivel nem 
tartaná szerencsésnek – tekintettel a környező 
lakókra –, ha gyárat vagy 15 000 négyzetméteres  
csarnoképületeket létesítenének az ipari, keres-
kedelmi területen. Most társasházakat szeretne 
építeni a telekre, melyet ehhez először át kellene 
minősíteni lakóövezetté, ezért fordult az önkor-
mányzathoz. 

A képviselőtestület azonban arra a megálla-
podásra jutott, hogy a kérdés nagyobb nagyság-
rendű annál, semhogy egy egyszeri tanácskozás 
alkalmával, szűk körben szülessen döntés. Ha 
ugyanis módosítják a helyi építési szabályzatot, 
és lehetővé teszik a maximum ötszáz főt befoga-
dó társasházak építését, akkor 18 éves távlatban 
akár 5-6%-kal is megnőhet Piliscsaba lakossága, 
és ennek számos, a város életét hosszabb távon 
is jelentősen befolyásoló következménye lesz. A 
döntési folyamatba ezért bevonták a lakosságot 
is, és az egyeztetés első lépéseként június 29-én 
lakossági fórumot tartottak a Klarissza-házban.

A fórumon jelen volt a beruházó PRO-
Goodwill Zrt. képviseletében Molnár László, aki 
részletes tájékoztatást adott a megjelenteknek a 
tervekről és a következő 18 évre vonatkozó vár-
ható hatásokról, többek között a demográfiai és 
az infrastrukturális változásokat nézve. Farkas 
András polgármester és Őrfi József főépítész 
pedig olyan szempontokat vetettek föl, amelyek 
alapján mérlegelni érdemes a döntést.

A beruházó nyomatékosította, hogy az épí-
tendő társasházakkal Piliscsaba jobban járna, 
mint egy esetleges palackozó üzem építésével, 
amely napi 12 000 liter vizet tudna palackozni, 
és napi 50-60 kamionos forgalmat generálna. Az 
új terv szerint 12 darab 10 lakásos társasházból 
álló lakópark épülne Magdolnavölgy peremén, 
egy közösségi funkciókat ellátó épülettel. Ha 
a 120 lakásnál átlagosan 4 fővel számolunk, 
az maximum 500 fős lakosságnövekedést fog 
eredményezni 18 év távlatában a településen 
– összegezte Farkas András polgármester. A 
lakosságszámnövekedéssel pedig az infrastruk-
turális igények növekedése is jár: szükségessé 
válhat az óvodai férőhelyek bővítése (50-60 fő-

vel), az orvosi rendelő bővítése, tovább nőne a 
szennyvíztelep terhelése, és több parkolóhelyre 
lenne szükség. A beruházás a település nyugati 
kapujában jönne létre, ezért súlyponteltolódást 
eredményezne, és nőne a 10-es útra való kihaj-
tás forgalma is.

Pénzügyi szempontból tehát számos egy-
szeri kiadásnak nézne elébe a város, rendszeres 
éves kiadás pedig az óvodai ellátás lenne, ez 
minden esztendőben körülbelül 8 millió forin-
tot jelentene. A bevételi oldalon viszont éves 
szinten 20 millió forintos állami normatívával, 
200 ezer forintos iparűzési adóval és mintegy 
félmillió forintos gépjárműadóval lehet számol-
ni. Mindez csupán becslés, de a mérlegelésben 
segít – hangsúlyozta a polgármester.

Farkas András előadása után a főépítész 
hívta fel a figyelmet arra, hogy a település ka-
pujáról van szó, ezért megfelelő építészeti minő-
ségre van szükség. Nem elhanyagolható kérdés, 
hogy az Esztergomból ideérkezőket milyen kép 
fogadná. Nem tartja szerencsésnek, hogy a te-
lepülés magjától távol lévő ingatlanon valósul 
meg a fejlesztés – mondta –, és nem a település-
központot Magdolnavölggyel összekötő terület 
fejlődik. Szerencsésebbnek tartaná, ha ezen a te-
rületen a Magdolnavölgyet kiszolgáló létesítmé-
nyek építésére kerülne sor. A főépítész kiemelte 
a területen lévő ásványvíz-kút jelentőségét is. 

Bár a fórumon nem volt nagy a részvé-
tel, számos pro és kontra érv elhangzott. A 
magdolnavölgyi lakosok közül többen üdvö-
zölték a beruházást, mert végre több lehetőség 
lenne a helyi szolgáltatások kialakítására, és a 
városrész fenntarthatósága szempontjából is 
előnyös lenne. Közvetlen szomszédok is meg-
nyugtatónak találnák, ha rendeződne a terület. 
Voltak, akik az ásványvíz-kút hasznosításának 
fontosságát hangsúlyozták, a településmag és 
Magdolnavölgy közötti terület esetleges beépí-
tését vetették fel, és a jelenlegi intézmények és 
a szennyvíztisztító túlterheltségére hívták fel a 
figyelmet. A polgármester a gyűlésről elmond-
ta: bár kötelező nem lenne, hiszen egyszerűsített 
eljárással, lakossági fórum nélkül végrehajtható 
egy ilyen településszerkezeti változtatás, mégis 
fontosnak érezték a lakosság bevonását: „Elég 
csak az elmúlt évtizedek lakópark-építéseire 
gondolni, amikor nem történt hasonló fórum, 
és nem születtek a lakosság szempontjait is fi-
gyelembe vevő megállapodások a beruházó és 
az önkormányzat között.”

A fórum után, július 12-i rendes ülésén újból 
tárgyalta a képviselőtestület a társasházépítés 
kérdését. A képviselők arra a döntésre jutottak, 
hogy készíttetnek a beruházóval egy telepítési 
tanulmánytervet, amelyből még részletesebb 
képet kaphatunk arról, hogy mit szeretnének az 
ingatlanon létrehozni. Ha elkészül a tanulmány, 
várhatóan újabb lakossági fórumot hirdetnek 
meg, utána kerülhet sor a hivatalos döntésho-
zatalra. Az addig elhangzott észrevételeket is 
figyelembe véve kell majd az önkormányzatnak 
olyan településrendezési szerződést kötnie a 
beruházóval – akár bevonva őt az esetleges inf-
rastrukturális feladatok szinten tartásának, fej-
lesztésének finanszírozásába –, mely Piliscsaba 
előnyére válhat.

Piliscsabai Polgár

TÁRSASHÁZ-PROJEKT
Legyen-e társasházi fejlesztés 
Magdolnavölgyben? Az ön-
kormányzat a lakossággal is 
egyeztet a döntés előtt.

ELADÓ ÉPÍTÉSI TELEK
PILISVÖRÖSVÁR, Csendbiztos utca 12.

573 m2, 16 m széles. Beépíthetősége 30%-os.
Villany telken belül, többi közmű az utcában.  

Az utcában új építésű házak vannak,  
igényes szomszédokkal.  

Az utca aszfaltozásának tervezése folyamatban.

Ára: 10,3 M Ft

Érdeklődni: 06 30 / 2369985

Nyári szabadságok az orvosi 
rendelésben

A nyári szabadságok miatt változnak a rende-
lési idők augusztusban a III. körzetben. Itt a 
rendelés a következőképpen alakul:
Augusztus 1-12.: dr. Goda Benedek 
hétfőn, szerdán és pénteken 13-16 óra 
kedden és csütörtökön 8-11 óra
Augusztus 15-20.: dr. Hoffer Gábor 
hétfőn, szerdán és pénteken 13-16 óra  
kedden és csütörtökön 8-11 óra
Augusztus 22 – szeptember 2.:  
dr. Bálint Levente 
hétfőn, szerdán, csütörtökön,  
pénteken 8-11 óra, kedden 14-18 óra  
(kivéve szeptember 1-én, és augusztus 26-án), 
szeptember 1.: 12-16 óra
Dr. Kelemen Rita szeptember 5-től a régi, 
megszokott rendelési idejében tér vissza.
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KÖZÉLET

A július 13-i éjszakai felhőszakadás idején 
immáron sokadszorra jártam a város 
utcáit. Reggelre számos területen ka-

tasztrofális volt a helyzet. A település mélyebben 
fekvő területein a víz nem tudott elfolyni. Súlyos 
helyzet állt elő az Árok utca környezetében, ahol 
gyakorlatilag az utca egy része nem volt megkö-
zelíthető sem gyalogosan, sem autóval. A Fő út 
Esztergom felőli végén az út szintjéig öntötte el 
a járdát, az árok területét és a kerteket a víz. A 
Garancsi út mentén az ingatlanok szintén meg-
közelíthetetlenné váltak, a kerteket itt is elöntöt-
te a víz, a Berek utca–Iskola utca területén pedig 
a csatornafedeleket felemelve, buzogva ömlött a 
szennyvízzel kevert csapadékvíz. 

A Kinizsi utca vonzáskörzetében az északi 
területekről hömpölygő víz ugyancsak elöntötte 
a kerteket. Az északabbra fekvő területeken, el-
sősorban Klotildligeten, a murvás utakon hatal-
mas árkokat vájt magának a víz, a hordalékot az 
aszfalttal burkolt utakra hordta rá, meggátolva 
ezzel sok helyen az autós közlekedést. A teljes 
város egy katasztrófa sújtotta település képét 
mutatta. A szélsőségessé vált időjárásnak kö-
szönhetően ez a helyzet idén már sokadik alka-
lommal áll elő, és ki tudja, hogy még hányszor 
következik be újra…

Tudjuk, hogy a megoldás nem egyszerű és 
gyors, de mi az, amit ilyenkor hirtelen tenni 
lehet?

Az éjszaka folyamán a tűzoltók a fáradtsággal 
nem törődve folyamatosan dolgoztak a kritikus 
pontokon. Én pedig még az éjszaka folyama-
tosan egyeztettem a katasztrófavédelemmel, a 
tűzoltósággal és a DMRV Zrt.-vel az akut prob-
lémák megoldása érdekében. Másnap délelőtt 
több helyszíni szemle és kárelhárítás zajlott. 
Ismételten levelet írtunk mind a DMRV-nek, 
mind a Katasztrófavédelemnek, a Magyar Köz-

útnak és országgyűlési képviselőnknek a hely-
zet megoldása érdekében. A katasztrófahelyzet 
az ezt követő hétvégén ismét előállt. Július 15-
én értesítést kaptunk a katasztrófavédelemtől 
a várható esőzésekről, ezért péntek délután 
azonnal intézkedéseket hajtattam végre, több 
ponton árkokat mélyítettünk, vagy újakat ás-
tunk. Szombaton pedig megismételtem a beje-
lentéseket a különböző szervek felé.

És a levelek segítenek? Sokan járnak már a 
türelmük határánál, és szívesen hallanának 
valami megnyugtatót…

A helyszíni bejárások során teljesen érthető 
módon rengeteg indulattal, dühvel találkoz-
tam, amelyek énfelém is irányultak. Teljesen 
megértem, hogy indulatokat vált ki az embe-
rekből a helyzet. Az én telkemen is hatalmas 
károk keletkeztek, ismét rengeteg hordalékot 
kell majd elhordanom a kertemből, a házunk 
előtt található árokból és a pincéből, és nekem 
is elfogyott a türelmem. Amit mindenképp 
tudniuk kell: azon túl, hogy újra és újra be-
jelentést teszünk, és próbálom az akut hely-
zet megoldását segíteni, a következő lépések 
történtek az elmúlt időszakban a vízelvezetés 
helyzetének megoldása érdekében:

1. A legfontosabb, hogy most készül a te-
lepülés teljes vízelvezetésének terve, ennek 
nyomait láthatják az utakon a geodéziai mé-
rési pontok felfestéseivel. Ez egy olyan anyag, 
amelynek már évtizedekkel ezelőtt el kellett 
volna készülnie. Ennek segítségével október 
végére látni fogjuk, hogy melyik területen mi-
lyen beavatkozásra van szükség. 

2. A Magyar Közút többszöri levélváltást 
követően írásban tett ígéretet arra, hogy kicse-
réli a Fő úton a Berek utcánál és a Dűlő ut-
cánál található átereszeket. Július 18-án pedig 
végre megtörtént az átereszek tisztítása és az 
eltömődések kibontása, így több évtized után 
újra át tud folyni a víz a Dűlő utcánál lévő át-
eresznél.

3. A DMRV Zrt. felé többször írtam felszó-
lító levelet, hogy sürgősen avatkozzanak be az 
illegális csatornabekötések megszüntetésére. 

4. A városüzemeltetéssel több ponton kiépí-
tettük a vízelvezető rendszer kisebb elemeit.

5. A Nemzeti Infrastruktúrafejlesztő Zrt.-
vel többszöri tárgyalások után sikerült el-
érnem, hogy a jövő évi vasúti villamosítás 
keretében kiépítik a vízelvezetési rendszert a 
Klotildligeti vasútállomás környezetétől a Béla 
király útja és a Dessewffy utca nyomvonalán.

6. Az önkéntes tűzoltók támogatását a 2014. 
évi 80 ezer forintról, előbb 500 ezerre, majd 
az idei évre 1 millió forintra emeltük, az ösz-
szeget pedig pályázati pénzzel egészítették ki, 
így tűzoltó autót és jobb felszereléseket tudtak 
beszerezni. Ennek is köszönhetően nagyobb 
esőzésekkor folyamatos segítséget tudnak biz-
tosítani a hatóságok munkájához. Korábban ez 
sem működött.

7. Sikeresen pályáztunk vis maior források-
ra, így közvetlen az esőzéseket követően a föld-
utak helyreállítása megtörténhetett.

Ezek szerint azért vannak jó hírek is. De ha 
jól értem, sok múlik a szolgáltatókon, illetve 
rajtunk is.

Igen, a kérdés komplex megoldásában összefo-
gásra van szükségünk. Kérem tisztelt piliscsabai 
lakótársaimat, különösen figyeljünk arra, hogy 
ne kerüljenek a csatornába bele nem való tár-
gyak, mert a mostani helyzet kialakulásához is 
látható módon hozzájárultak. Ugyancsak rend-
kívül fontos, hogy megszűnjenek a szennyvíz-
csatornába történő illegális csapadékvíz beköté-
sek. Sokan talán nem is tudják, hogy mekkora 
károkat okoznak a település mélyebb területein 
élők számára, ha az esővizet bevezetik a csator-
narendszerbe. Kérem továbbá, hogy a vízká-
rokkal kapcsolatos fotóikat és rövid videofelvé-
teleiket küldjék el az info@piliscsaba.hu címre, 
hogy azokat el tudjam küldeni az országgyűlési 
képviselőnek és az érintett hatóságok felé. A leg-
hasznosabbak az eső idején készült fényképek. 

Az ilyen felvételek nagy segítséget nyújthatnak 
a vízelvezetést tervező mérnökök számára is, 
akikkel beszéltem ezzel kapcsolatban, és kifeje-
zetten várják ezeket a képeket és videókat. 

Akkor hát fotózásra fel!

Annyit még hadd tegyek hozzá, hogy nagyon 
köszönöm a képviselőtestület nevében is azok-
nak a lakosoknak a munkáját, akik az árkok 
kiépítésében, az utak tisztításában és rende-
zésében önkéntesen, összefogásban segítik az 
önkormányzat munkáját. Köszönöm az önkén-
tes tűzoltóknak a fáradhatatlan munkájukat, a 
polgárőröknek a félpályás útlezárás biztosítását. 
Köszönöm a közcélú munkások tevékenységét, 
akikre rengeteg feladat hárult az utak helyreál-
lításában. Köszönöm továbbá a városüzemel-
tetésnek és a hivatal munkatársainak is a gyors 
reagálást és intézkedést.

Piliscsabai Polgár

A VÍZ AZ ÚR
Esőkárok 
Piliscsabán

A július 13-i éjszakai felhősza-
kadás és az azt követő több 
napos esőzés ismét áldatlan 
állapotokat okozott Piliscsa-
bán. A víz nemcsak a csator-
na tartalmát hozta felszínre, 
hanem azokat a vízelveze-
tési problémákat, amiknek a 
megoldása hosszú ideje várat 
magára. Mikor változik végre 
valami? Farkas András polgár-
mestert kérdeztük.

HÍREK  
A SZEPESIBŐL 
Szepesi nap  
– Gyermeknap

Meghívott vendégeink között voltak 
többek között a Duna Ipoly Nemze-
ti Park, a Hortobágyi Madárkórház, 

a Stihl Magyarország képviselői és számtalan 
helyi vállalkozó is. Tanulóink közül is többen 

részt vettek a programban, kiállítottak, be-
hozták saját állataikat. Volt, aki lóháton vagy 
lovaskocsin jött be ezen a napon az iskolába. 
Mások a madaraikkal, hüllővel, illetve kis 

Május 28-án, szombaton máso-
dik alkalommal rendeztük meg 
a Szepesi napot iskolánkban. 
Akik itt voltak, egy szép napot 
tölthettek el a sok látnivalót 
nyújtó, a természet értékeiről, 
védelméről és a gyermekekről 
szóló programon.

tek be. A programok között szerepelt gyer-
mekkoncert, kisállat-bemutató, állatsimogató, 
jurtasátor és íjászat. A rendezvény alatt elké-
szült egy őzbak-szobor tölgyfából, mely Peter 
Srank fafaragó keze munkáját dicséri.

A rendezvényt a Közép-magyarországi Ag-
rár Szakképző Központ mellett támogatta a 
piliscsabai Művelődési Információs Központ 
és Könyvtár, a Szlovák és a Roma Nemzetiségi 
Önkormányzat és helybeli vállalkozók is. Kö-
szönet érte ezúton is! A tavalyi évhez hason-
lóan az idei program is nagy élményt szerzett 
a résztvevőknek, akikkel remélhetőleg jövőre 
ismét találkozhatunk.

Börzsönyi Tünde igazgató
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III.  
Piliscsabai  

Lecsófesztivál  
és Főzőverseny
Piliscsaba Város Önkormányzata immár 
harmadik alkalommal hirdeti és rendezi 
meg a Piliscsabai Lecsófesztivált és Fő-
zőversenyt. Az eseményre szeptember 
24-én, szombaton a Csaba-kertben kerül 
sor. A főzőversenyre piliscsabai csalá-
dok, baráti társaságok, civil szervezetek 
és vállalkozók jelentkezését is várjuk. 
Alapanyagokról, bográcsról, állványról 
és egyéb eszközökről az induló csapa-
toknak kell gondoskodniuk.
Nevezni szeptember 16-ig (pén-
tek) lehet a következő e-mail címen: 
lecsofesztival2016@gmail.com
Mindenkit szeretettel várunk!

Farkas András, polgármester

Horváth Áron  2016. 06. 04.    

Farkas Izabell  2016. 06. 06     

Gáspár Zsigmond  2016. 06. 08. 

Harsányi Gréta  2016. 06. 09.  

Vörös Barbara  2016. 06. 18.    

Cseperkáló Sára Virág 2016. 06. 20. 

Pongó Balázs  2016. 06. 23.     

Kiss Janka  2016. 06. 24.  

Gerencsér Lili  2016. 06. 25. 

MEGSZÜLETTEK

Köszöntjük a Piliscsabán  
2016. június-július hónapban  
házasságot kötött 15 házaspárt!

EGYBEKELTEK

Meghatott szívvel mondunk köszönetet 
mindazoknak, akik a tragikus hirtelen-
séggel elhunyt Pavelka Katót utolsó földi 
útjára elkísérték, sírjára az emlékezés vi-
rágait elhelyezték.

Szülei, férje, gyermekei, testvére

ELADÓ!
Piliscsaba, Fő út 3.

1455 m2, 28 méter széles telek,  
felújítandó 50 m2-es házzal.

Társasház építésére, vállalkozási 
célra is alkalmas terület.

Vörösvári csere is érdekel.

Ára: 15,3 M Ft
Érdeklődni: 06 30 / 2369985

vadászgörénnyel érkeztek. A legbátrabbak 
kipróbálhatták a „kalandpályát”, azaz fáramá-
szás után beülőben, hegymászó felszerelésben 
ereszkedhettek vissza a magasból a földre. A 
kisebb korosztály számára a tanulóink által 
farönkökből készített ügyességi pálya megmá-
szása szerzett élményeket.

Ismét nagyon népszerű volt a rajzpályázat, 
aminek kapcsán a résztvevő óvodák és iskolák 
gyerekei közel 150 szebbnél szebb rajzot küld-



8

KÖZBIZTONSÁG KÖZBIZTONSÁG

ÖNKÉNTES 
LÁNG-
LOVAGOK

Mióta vannak önkéntes tűzoltók Piliscsabán?

Az egyesületet 1873-ban alapították, nagy múlt-
ra tekint vissza. Másik ilyen régi egyesülettel 
még nem is találkoztam. 

Hogyan került az egyesület élére?

Először parancsnok voltam. Majd nagyon sok 
hivatalos dolgot kellett intéznem, például rossz 
könyveléssel vagy elvett adószámmal kapcso-
latos ügyeket kellett rendberaknom. Ezután, 
körülbelül 3-4 éve lettem elnök. Amúgy igazi 
tűzoltó-család a miénk: én vagyok az elnök, az 
öcsém a parancsnok, édesapám 71 évesen – két 
másik társával – most vizsgázott, így most már 
ő is tud tűzoltóautót vezetni, a kutyánkat pedig 
Flóriánnak hívják (Szent Flórián a tűzoltók vé-
dőszentje – a szerk.).

Hányan tagok jelenleg?

Elég sokan vagyunk, 20 fölötti a létszám. Or-
szágos viszonylatban is magas ez a szám. Min-
denhol azt hallom, hogy kevesen vannak, nem 
jönnek az emberek. Sokszor meg is kapom a 
kérdést: „Ti hogy csináljátok, hogy hozzátok 
ennyien csatlakoznak?” Én is gondolkodtam 
ezen. Jó a csapatszellem, és az is összeköt, hogy 
mindenért meg kell küzdenünk.

Ezek szerint van utánpótlás?

Vannak ifjúságiak, bár persze itt is lehetnének 
többen. Ahhoz azért valamilyen szinten pénz is 
kellene.

Kapnak bármilyen honoráriumot  
a munkájukért?

Honoráriumot nem kapnak a tűzoltóink, ez 
egy teljesen ingyenes szolgálat. Tavaly kaptunk 
először támogatást az önkormányzattól, 500 
ezer forintot. Idén megduplázták ezt az össze-
get, egymillió forinttal lettünk gazdagabbak. 
Nagyon fontosak az egyéb támogatások is, ezek 
mellett pedig minden évben gyűjtést szerve-
zünk, mindig egy adott céllal. Ha megkeressük 
az embereket, adnak, de különben a sült galamb 
nem fog a szánkba repülni. Persze vannak, akik-
től ingyen kapunk eszközöket felajánlásból, de 
pályázunk és vásárolunk is. Egy védőfelszere-
lés – egy kabátról és egy nadrágról beszélünk – 
idén 280 000 forintba kerül, egy csizma 40 000, 
egy új sisak pedig 100 000 forinttól indul. Ezek a 
katasztrófavédelemnél bevizsgált eszközök saj-
nos ilyen drágák.

Akkor a kapott támogatást eszközfejlesztésre 
költik? 

Igen, a tavalyi évben 4 milliós eszközfejleszté-
sünk volt, nemrég pedig egy autót vettünk 2,5 
millió forintért. Nagy előrelépés ez a jármű ne-
künk több szempontból. Van benne állófűtés, 
végre nem kell télen mínusz 20 fokban ülnünk a 
kocsiban. Nagyobb köbcentis, erősebb, jobb ál-
lapotban van, több mentőfelszerelés ráfér, köny-
nyebben lehet vezetni, jobb a fékje, korszerűbb, 
és ami a leglényegesebb: van rajta víz.

Nagyon sok segítséget kapunk a Pilisvörös-
vári Önkéntes Tűzoltóktól, tőlük van az autó is. 
Úgy adták oda, hogy nem fizettük ki teljesen, 
hanem elcsúsztatott határidővel. Azóta egyéb-
ként a gyűjtésnek köszönhetően már megvan a 
pénz rá.

Az autóban tárolják a felszereléseiket?

Tűzoltószertár hiányában a tagoknál és az autó-
ban vannak az eszközök. A személyes felszere-
lések – amik amúgy a szertárban lennének fel-
sorakoztatva – kint vannak mindenkinél. Tehát 
nem az a menet, hogy riasztáskor a szertárhoz 
fut civilben a tűzoltó, és ott öltözik be, hanem 
mindezt otthon teszi meg. Az autó pedig a te-
metőparkolónál áll, mert én ott lakom mellette, 
és ott tudok áramot biztosítani. 
Nagy szükségünk lenne a szertárra, érezzük a 
hiányát. Egyelőre ígéret van rá.

Ezek szerint mindenki otthonról is ügyel?

Igen. 4 fő a minimumlétszám, ez egy fél rajnak 
felel meg, ennyien kellenek egy vonuláshoz. 6 fő 
pedig egy raj. Mi most abban a kedvező hely-
zetben vagyunk, hogy kifejezetten rámszólnak 
a srácok, ha otthon voltak, és nem hívtam őket. 
Ez persze ennél bonyolultabb. Egyrészt, ha 
megvan a kellő létszám, például 6 ember, akik-

re szükség van, akkor azonnal indulunk, nem 
várunk még 4-re, mert nincs értelme. Emellett 
szelektálni is kell tudni őket. Van, aki nem bírja 
a magasságot, van, aki nem bírja a vért. Őket 
nyilván próbálom az ilyen jellegű riasztásoktól 
megkímélni, és máshova küldeni. Más terüle-
ten pedig lehet, hogy tökéletesen működnek.

Ember tehát mindig van, a minimális 4 főt 
mindig ki tudjuk küldeni, de túlnyomórészt 
többen vagyunk. Persze vannak olyan idő-
szakok, amikor kevesebben érünk rá, például 
napközben, munkaidőben. Koraeste nyilván 
többek állnak készenlétben, amikor már min-
denki hazaért a munkából. Éppen ezért táb-
lázatot is vezetünk, hogy ki mikor van épp 
otthon, ki mikor dolgozik, így eszerint tudom 
riasztani is a társaimat.

Össze tudják egyeztetni az életüket  
a tűzoltással?

Ahogy utaltam rá, vannak, akik munkaidő 
után riaszthatók. De többen vagyunk olyanok, 
akik úgy alakítottuk az életünket, hogy a mun-

Nincsenek reflektorfényben, 
de ha segíteni kell, akkor 
ugranak. Veréb Zoltánnal, a 
Piliscsabai Önkéntes Tűzoltó 
Egyesület elnökével beszélget-
tünk szakmáról, hivatásról  
és a helyi lánglovagok  
mindennapjairól.
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kánk összeegyeztethető legyen a tűzoltósággal. 
Én személy szerint a helyi SZIGÜ temetkezési 
vállalatnál dolgozom gondnokként. Nagyon 
hálás vagyok nekik, mivel bármilyen káreset-
nél, riasztásnál, tiszti, parancsnoki értekez-
letnél gond nélkül elengednek, megértőek, és 
tiszteletben tartják a hivatásom.

Milyen esetek hívják Önöket?

A tűzeseteken túl leginkább műszaki menté-
sekhez, de igazából bármilyen olyan esethez 
is, amikor valaki bajba kerül, és úgy érzi, itt a 
tűzoltók segíthetnek.

Mennyi idő alatt érnek ki Piliscsaba  
különböző pontjaira?

Ez napszaktól is függ, de körülbelül 20 perccel 
kell számolni. Túlnyomórészt a hivatásos egy-
ségek előtt érünk ki, többször pedig a káresetet 
is sikerül már felszámolni, mire megérkeznek.

Hogyan zajlik a felkészülés?

Vannak jólképzett embereink, folyamatos a be-
iskolázás. Tavaly nekem kellett tartani kisgépes 
kezelői tanfolyamokat, melyek után minden 
tagunk, aki ezekben részt vett, több mint 10 fő 
sikeresen levizsgázott. Ezek a képzések szüksé-
gesek ahhoz, hogy akár szivattyút, egy láncfű-
részt vagy egy feszítővágót tudjon az önkéntes 
tűzoltó kezelni. A lelki oldalra sokkal nehezebb 
a felkészülés. A feszítővágó használatát más 
megtanulni egy üres autón, mint utána élesben 
is alkalmazni, amikor a járműből egy üvöltő, 
vagy akkor már nem üvöltő személyt ment ki 
épp az ember. 

A közelmúltban történt egy vonatgázolás, 
azonnal riasztottunk. Volt két 18-20 éves ön-
kéntes srác, akik rögtön ugrottak be az autóba, 
de utánuk szóltam, hogy várjanak. Elmond-
tam, hogy miről van szó, és hogy nem biztos, 
hogy jó ötletnek tartom, hogy velünk jöjjenek. 
Egyrészről, hogy ne agyaljanak ezen napokig, 
hiszen máshogy dolgozunk fel egy tragédiát 
20 évesen, mint 40-50-60 évesen. Másrészről 
azt sem akartam, hogy a sokk után pár nappal 
bejelentsék, hogy nem jönnének többet. Meg-
köszönték, és kiszálltak az autóból.

Vezetőként ilyenekre is oda kell figyelni, 
hiszen ez nemcsak arról szól, hogy gyerünk, 
megyünk, mi vagyunk a hősök, aztán feltesz-
szük egy selfie mellett a facebookra… De per-
sze írásban is vezetjük a riasztásokat.

Mennyinél járnak idén?

A tavalyi évben 57 vonulásunk volt, idén 49-
nél tartunk úgy, hogy nem sokkal vagyunk túl 
féléven. Van, hogy 1-2 hétig nem megyünk, 
de van olyan nap is, amikor egyszerre három 
helyre kell mennünk, egyik kárhelyszínről a 
másikra.

Van együttműködés a hivatalos  
tűzoltókkal?

Természetesen. Ők leginkább az oktatá-
sokban, beiskolázásokban tudnak segíteni. 
Jóbaráti viszony van köztünk, nincs rivalizá-
lás. Örülnek, ha mi kiérünk valahova hama-
rabb, és el tudjuk kezdeni, vagy jó esetben be 

is tudjuk fejezni előttük a munkát. Őket és 
minket nézve a legnagyobb különbség az esz-
közökben van.

Például?

Idáig nem volt vizesautónk, kaptunk is ezért 
hideget-meleget. Nem baj, ha valaki nem tá-
mogat minket anyagilag, de a rosszindulatú, 
alapot nélkülöző rágalmakat nem szeretem és 
nem is fogadom el olyanoktól, akik nem tud-
nak semmit a szakmáról és a tűzoltásról. 

De persze a másik oldalon: azokról sem sza-
bad megfeledkezni, akik megköszönik a mun-
kánkat, és hálásak a segítségért. Nem a tűzoltó-
beavatkozáskor, hiszen akkor olyan sokkhatás 
alá kerülnek az érintettek, hogy nem tudnak 
józanul gondolkodni, hanem pár nappal utána. 
Nem is annak a konkrét személynek hálásak, 
aki kimentette őket, vagy segített nekik, hanem 
magának a tűzoltó-társadalomnak és minden 
egyes tagjának.

Ha megnézünk statisztikákat, a szakmákat 
tekintve évek óta a tűzoltókban bíznak meg 
legjobban az emberek. Valószínűleg azért, 
mert tudják és érzik, hogy nem az anyagiakért 
segítünk, nem a pénzért kockáztatjuk akár a 
testi épségünket is.

Miért lesz valaki tűzoltó?

Egyrészről nagyon felemelő érzés segíteni az 
elesetten, de ebbe a csapatba is jó tartozni. 
Vannak olyanok is, akiknek zűrösebb a múlt-
juk, és úgy gondolják, itt az ideje, hogy meg-
próbáljanak valami jót csinálni. Ez pedig a civil 
életben is motivál. Ha tűzoltó vagy, akkor asze-
rint élj minden percben.

Szűcs Emese

PILISCSABAI  
ÖNKÉNTES TŰZOLTÓ  
EGYESÜLET

Veréb Zoltán:   
06-30/991-3580
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E-mail cím:  
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JELENTKEZNI LEHET:  
BOJÁS JÁNOS  

PILISCSABA, FŐ ÚT 81.

TELEFON: 20/9777922
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Idén is, mint − 1985 óta − minden nyárelőn, 
meggyulladt településünk határában Szent 
Iván tüze. Helyszínül eleinte a Garancs vagy 

a Csemetekert, az utóbbi években a Kisgulya 
szolgált. Ennek a szép, mindenki számára 
nyitott programnak évről-évre akadtak lelkes 
szervezői, néhány éve pedig igazán jó kezekbe 
került: a Piliscsabai Táncház Egyesület vette 
gondjába. De mi az értelme, jelképi mondani-
valója a Szent Iván-éji tűzgyújtásnak?

Bármily gyorsan változik sok minden kö-
rülöttünk, a teremtett világ alapvető törvény-
szerűségei állandóak. Így minden esztendő 
elhozza azokat a csillagászati fordulóponto-
kat, melyek az elsötétülés és a felragyogás idő-
szakát kezdik, s ezeket az emberiség ősidőktől 
fogva mind a mai napig számon tartja.

A nyári napfordulót, az év legrövidebb éj-
szakáját Európa-szerte Keresztelő Szent János 
június 24-ei születésnapjával összefüggésben 
ünnepelték. Magyarországon Szent Iván-éj 
néven rögzült az ünnep, ami bizonyosan még 
a keleti kereszténység első évezred végi hatá-
sának tulajdonítható.

A Szent Iván-éj sok titokzatosságot őrző 
virrasztás, a fény, a lelki megtisztulás, a sze-
relem, a termékenység ünnepe. Ikonikus fő-
szereplője Keresztelő János, az „égő és világító 
fáklya”, „a pusztában kiáltónak szava”, akinél 
„nem született nagyobb asszonyok szülöttei 
között”, s aki így tanított: „készítsétek elő az 
Úr útját”. Az ünnep az évkörben a téli napfor-
dulóval, karácsonnyal szemben, fél esztendő 
után jön el. A Nap fénye mostantól egészen 
addig csökkenni, attól kezdve pedig növeked-
ni fog, ahogyan maga János hirdette: „nekem 
kisebbedni, neki növekednie kell.”

Az esztendő legrövidebb éjszakáját a falu 
határában rakott tűz körül, szertartásos tán-
cokkal, hosszú énekekkel virrasztotta át a 
közösség. Ezeket az énekeket a Zobor-vidék 

TÜZÉT MEGRAKATTUK,  
NÉGYSZÖGRE RAKATTUK

magyarsága őrizte meg a legteljesebben. Az 
első ezek közül felsorolja az évkör legjelesebb 
ünnepeit: karácsonyt, húsvétot és pünkösdöt, 
majd bejelenti, hogy mindezek elteltével im-
már „tüzét megrakatta Világos Szent János” 
is. Ezt a tűz körüli szertartásos elhelyezke-
dés követi: „Tüzét megrakattuk, négyszögre 
rakattuk, egyik szegin ülnek szép öregasszo-
nyok, másodikon ülnek szép öregemberek, 
harmadikon ülnek szép ifjú legények, ne-
gyediken ülnek szép hajadon lányok…” Eh-
hez kapcsolódva több énekben is megjelenik 
mitológiánk titokzatos személyisége, selyem-
aranyhajú Magyar Ilona, a női szépség és tisz-
taság ideálképe. Ezután párosító dalok követ-
keznek, melyeknek keretében a megnevezett 
párok átugorják a tüzet. A legismertebb e 
dalok közül a „Magos a rutafa” kezdetű, mely 
Bárdos Lajos kórusműve révén széles körben 
népszerűvé vált.

Kovács Márton
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MŰVÉSZETI 
GALÉRIA
Templom tér 9.

A MŰVÉSZETI GALÉRIA NYITVA TARTÁSA:  
Hétfő és szerda: 10-14 óráig  
Kedd: zárva 
Csütörtök: 14-18 óráig 
Péntek, szombat, vasárnap: zárva

augusztus

ÁLLAMALAPÍTÁSUNK 
ÜNNEPE

Részletek a 20. oldalon! 

20
SZOMBAT 16.00

KLARISSZA-HÁZ
Művelődési Információs  
Központ és Könyvtár
Templom tér 9. 

augusztus

ÜNNEPI SZENTMISE 
ÉS KENYÉRSZENTELÉS
Az államalapítás ünnepe 
alkalmából
Részletek a 20. oldalon!

20
VASÁRNAP 11.00

NAGYTEMPLOM

szeptember

EGÉSZSÉGNAP
Részletek a 11. oldalon!03

SZOMBAT 09.00

EGÉSZSÉGNAP 
TÖBB HELYSZÍNEN:  

SPORTPÁLYA,  
KLARISSZA-HÁZ, CSABA-KERT

szeptember

NYÍLT PILISCSABAI 
BORNAP
A Céh Egyesület szervezésében

03
SZOMBAT 16.00

2016    AUGUSZTUS-SZEPTEMBER

A városi egészségnap szervezése régi 
hagyomány településünkön, ezt kí-
vánjuk most továbbvinni, és újabb 

tartalmakkal bővíteni. Az egészség megőrzé-
se összetett feladat. Ezért vállalkozott képvi-
selőtestületünk egy olyan hosszú távú prog-
ram, az Egészségterv megvalósítására, mely 
a Prevenció – lelki egészség – sport hármas 
egységére helyezi a hangsúlyt. Piliscsaba Vá-
ros 2015-ben elfogadott egészségterve és az 
idei egészségnap rendezvénysorozata a mo-
dern szemléletű egészséges életmód fontos-
ságára szeretné felhívni a figyelmet. Hiszen 
az egészség nem pusztán a betegség hiánya. 

Az egészségnap akkor a legeredménye-
sebb, ha ösztönözi a résztvevőket a helyes 
táplálkozásra, a mozgásra, a lelki egészség-
védelem fontosságára, tematikus, változatos 
és szemléletformáló programok által. Ezért 
több helyszínen, témák köré csoportosítva 

szervezzük meg az idei egészségnapot. 
A Csaba-kertben egyszerre, egy helyen, 

előzetes regisztráció után lesz lehetőség or-
vosokkal, tanácsadókkal való konzultációra, 
szűrővizsgálatok elvégzésére, egészségmeg-
őrző kezelések megismerésére. Az egészség-
piacon egészséges életmóddal, táplálkozással 
kapcsolatos kiállítókkal találkozhatnak. A 
Városháza ad majd otthont az önkéntes vér-
adásnak.

A Klarissza-házban lelkünk egészsége és 
az ahhoz vezető út megtalálása lesz a téma, 
Balogh Béla előadásában, dedikálással. 

A Sportpályán és környékén – Válaszd a 
sportot! – Csabai sportágválasztó ad lehető-
séget a helyi egyesületeknek a bemutatkozás-
ra. Gyerekek és felnőttek egyaránt rengeteg 
sportágat próbálhatnak majd ki. Sor kerül az 
új, műfüves focipálya és a Piliscsaba Sporto-
lója díjak átadására is.

Az egészség hosszú távú megőrzéséhez 
egészségtudatosságra is szükség van. Egész-
ségünket hosszútávon befolyásoló, jó dön-
téseket kell meghoznunk!  Legyen fontos 
mindenki számára a betegségek megelőzése 
érdekében a szűrővizsgálatokon való rész-
vétel, az egészséges táplálkozás, a rendszeres 
sport és nem utolsósorban a lélek egészségé-
nek védelme!

Az egészségnap minden programja, a szű-
rések, az előadások, a sportprogramok ingye-
nesen látogathatók! Várunk mindenkit szep-
tember 3-án, szombaton a Csaba-kertben, a 
Klarissza-házban és a Sportpályán! 

További információkat találnak a www.
facebook.com/egeszsegnappiliscsaban olda-
lon. Írhatnak nekünk az egeszsegnap2016@
gmail.com címre!

SZÍVÜGYÜNK AZ EGÉSZSÉG!
EGÉSZSÉGNAP PILISCSABÁN
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Harmadik alkalommal, három napon át, 
három helyszínen zajlott az idei mű-
vészeti fesztivállal egybekötött Csaba-

napok: a Csaba-kertben, az Uradalmi házban 
és a Klarissza házban. Az első Csaba-napok 
rendezvény még a város előző polgármesteré-
nek, Gáspár Csabának a nevéhez fűződik, ő 
kezdeményezte, hogy Csaba napon tartsanak 
városi mulatságot. Farkas András polgármes-
tersége alatt tavaly már kibővült a rendezvény 
művészeti fesztivállá. Változatos zenei pro-
dukciókkal és stílusokkal készültek az idén 
is, így mindenki találhatott neki tetszőt, a 
koncerteket pedig kiállítások és ételkóstolók 
egészítették ki. Az utóbbi során a Piliscsabán 
élő nemzetiségek konyhájának ízeit ismerhet-
ték meg az érdeklődők. A gyerekeknek volt 
ugrálóvár és népi játszóház, továbbá egy fu-
tóverseny is színesítette a rendezvényt, ahol 
a távot a nagy meleg ellenére is sokan telje-
sítették.

CSABA-NAPOK
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NEMZETISÉG NEMZETISÉG

A z 1946-os kitelepítéskor számos csabai 
család talált Mückmühl környékén új 
otthonra. Ezen a hétvégén velük is ta-

lálkozunk, hogy a családi és falubeli eseménye-
ket megbeszélhessük.

Adomány Möckmühlből

Többkörös egyeztetést követően a möckmühli 
önkéntes tűzoltóság megközelítőleg 1 millió 
forint értékű felszerelést adományozott a pi-
liscsabai önkéntes tűzoltóknak. Többek kö-
zött egy komplett feszítő-vágót a szükséges 
kiegészítő felszerelésekkel és 15 db sisakot 
nyakvédővel.

MÖCKMÜHLER STADTFEST

Június 17-én, pén-
tek délután Möckmühl 
városa ünnepélyesen 
fogadta a küldöttsé-
geket, magyar és olasz 
testvérvárosok kép-
viselőit. A Stadtfest 
programokat péntek 
este egy söröshordó 
jelképes csapra verése 
indította el. A szomba-
ti programok szintén 
a hagyományoknak 
megfelelően alakultak: 
városi futóverseny, gu-
mikacsa-halászat a Neckar folyón, gyermek- 
és zenei programok várták az érdeklődőket, 
vendégeket. Számunkra azonban a szórakozás 
helyett a főzés és az előkészületek jutottak. 11 
éve a helyi civilek, egyesületek standjai között 
a Piliscsabai Németek Kulturális Egyesületé-
nek sátrát is megtalálhatják. Az idén 100 adag 
töltött káposztát, 150 baracklekváros palacsin-
tát és Simonek József díjnyertes otelló borát 
kínáltuk.

A városi futóversenyen két induló is kép-
viselte kulturális egyesületünket. Együtt szur-
koltunk Hidasi Péternek és Hidasi Reginának. 
Regina a kategóriájában bronzérmet szerzett, 
gratulálunk!

Mit jelent a testvérvárosi kap-
csolat Möckmühl városával? 
Nekünk, csabai sváboknak 
sokkal többet jelent egyszerű 
protokoll-látogatásnál. Öröm-
mel várjuk minden évben, hogy 
az ismerős családokat, baráto-
kat újra láthassuk.

Testvérvárosi látogatás

Piliscsaba Szlovák Nemzetiség Önkormányza-
ta meghívást kapott testvértelepülésétől, Veľký 
Lapáš önkormányzatától június 26-án a helyi 
fúvószenekar, Lapášanka 80 éves fennállásának 
megünneplésére. Jan Medaček polgármester 
szívélyesen fogadta Farkas Andrást, Piliscsaba 
polgármesterét és a piliscsabai szlovákokat. A 
2004 óta ápolt együttműködés keretében éven-
te többször kölcsönösen meghívják egymást 
kulturális rendezvényeikre a szlovák nyelv és 
barátságok elmélyítésére.

Szlovákok a Csaba-napon

Csaba-nap rendezvényeiben is részt vett a szlo-
vák önkormányzat és a szlovák klub sok segítő 
tagja. Fogadták Veľký Lapáš polgármesterét 
és községük képviselőit, akik részesei voltak a 
helyi szlovák közösség kulturális és gasztronó-
miai hagyományőrző programjainak. Délelőtt 
a szlovák önkormányzat pártfogoltja, Geiszler 

Dóri harmonikajátékával, szlovák dalokkal 
szórakoztatta az Uradalmi Ház udvarán meg-
rendezett programok résztvevőit. A szlovák 
nemzeti ételek kóstolóján finomabbnál fino-
mabb ételek közül választhattak az érdeklődők, 
mert volt uborkás hidegleves, tócsni, káposztás 
és juhtúrós sztrapacska (amit szinte már kérés-
re készítenek jókora adagban). Nagy sikert ara-
tott még a most először készített, kemencében 
sült, kenyértésztával borított káposztás oldalas, 
amely régi szlovák recept szerint készült. Ilyen 
bőséges választék után ki-ki kedvére cseme-
gézhetett az asszonyok és lányok által készített 
házi süteményekből. Késő délután a Santovská 
Naláda (szántói Mosoly együttes) fúvószene-
kar szórakoztatta a résztvevőket.

Cirill és Metód ünnepe

Szlovákiában nemzeti ünnep, amikor ország-
szerte több helyen emlékeznek meg a szláv 
írásbeliséget megalkotó bizánci szerzetes fi-
vérekről, Cirillről és Metódról.  A stúrovói 
Matica Slovenska rendezte megemlékezésre a 

Piliscsabai Szlovák Nemzetiségi Önkormány-
zat is meghívást kapott. A július 5-én tartott 
rendezvényen így részt vett Hamerszkiné V. 
Rozália elnök és Drevenka Antal képviselő. A 
műsorban pedig több más együttes és énekkar 
mellett fellépett a piliscsabai szlovákok által 
delegált Geiszler Dóri, aki harmonikajátékával 
dalra hívta és táncra perdítette a közönséget.

 
Bővebben, fotókkal:  

csabaiszlovakok.oldalunk.hu

SZLOVÁK HÍREK
CSABAIAK VENDÉGSÉGBEN

MÖCKMÜHLI 
HÍREK

A testvérvárosi jó kapcsolat és a hagyomá-
nyok jegyében meghívtuk német és olasz test-
vérvárosaink képviselőit az októberi piliscsabai 
szüreti felvonulásra és bálra. Sajnos Ulrich 
Stammer, Möckmühl polgármestere betegsége 
miatt nem vehetett részt a hétvégi programo-
kon. Innen és ezúton is jobbulást kívánunk ne-
ki! Lieber Urlich, gute Besserung!

Köszönjük Möckmühl városának a vendég-
látást, a Német Nemzetiségi Önkormányzat és 
a Piliscsabai Németek Kulturális Egyesülete 
tagjainak segítségét és támogatását!

Bőhm Krisztina  
kulturális referens

Húsz éves évfordulóját ünnepli a piliscsa-
bai Karitász. Ezt a jeles eseményt egy 
közös kirándulással ünnepeltük meg. 

Meghívtuk a klotildligeti Karitász tagjait és 
plébánosunkat, Száraz László atyát.

László atya nagyon szép helyekre szervezte 

a kirándulásunkat. Megtekintettük a zirci apát-
sági templomot, Csatkán jártunk, ahol a kegy-
helyet látogattuk meg. Utunk utolsó állomásán 
meglátogattuk a Klotildligetről származó Hor-
váth József atyát, aki Bodajkon teljesít szolgá-
latot. Az atya körbevezetett minket a bodajki 

templomban és a megszépült, megújult plébá-
niakertben, ahol hamarosan megnyílik a Hely-
történeti Élet-Kép-Tár. Ami – már most láttuk 
– csodálatos lesz. József atya megkért minket, 
hogy adjuk át üdvözletét minden piliscsabai is-
merősének. Igazán szép és emlékezetes napot 
töltöttünk el együtt, ami erőt ad nekünk, hogy 
a következő évek munkáját is a rászorulók 
megsegítésére fordítsuk.

Köszönjük szépen: 
A piliscsabai és klotildligeti Karitász

Köszönjük szépen testvérvárosunk tűzoltósá-
gának felajánlását és Grősz József segítségét az 
előkészítésben!

Möckmühli látogatás

Immáron 13. alkalommal vett részt a képvise-
lőtestület több tagja Möckmühl testvértelepü-
lésünk városi fesztiválján. Piliscsabát képvisel-
te Farkas András polgármester, Bácskai Beáta 
alpolgármester, Tázer Marianna, Styevola Ist-
ván és Simon Gyula képviselők, továbbá a Pi-
liscsabai Német Nemzetiségi Önkormányzat 
és a piliscsabai önkéntes tűzoltók delegációja.

ÉVFORDULÓS KIRÁNDULÁS

Polgármesterválasztás 
Möckmühlben

Július 3-án helyható-
sági választást tartot-
tak Möckmühlben. 
A választók újra 
a korábbi polgár-
mesternek, Ulrich 
Stammernek szavaz-
tak bizalmat. A 6250 
szavazásra jogosult 

polgár mintegy fele járult az urnákhoz, és több 
mint 75%-uk szavazott Ulrich Stammerre.

A rendezvény kiemelkedő eseménye volt 
mindenki számára, hogy Füsti Józsefné (Anna 
néni), a Pobočka piliscsabai szervezet elnöke 
megkapta a város által adományozott kitünte-
tő elismerést, a Piliscsabáért emlékplakettet, a 
szlovák hagyományok őrzésében és nyelvápo-
lásban végzett munkájáért. 
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CIVIL VALLÁS

Négy esztendővel ezelőtt nagy örömmel 
jöttem, s kezdtem el lelkipásztori szol-
gálatomat Csabán, Klotildligeten és 

Pilisjászfalun. Úgy gondoltam, hosszú évekig 
maradni fogok, hiszen nem látszott semmiféle 
jel, amely változást sejtetett volna. Ez év tava-
szán azonban váratlan megszólítást kaptam, 
hogy jövő tanévtől a Budapesti Központi Sze-
mináriumban végezzem a papságra készülők 
lelki vezetését. Rövid gondolkodás után úgy 
láttam, hogy a feladatra igent kell mondanom. 
Ebben az intézményben készül ugyanis szolgá-
latára székesfehérvári egyházmegyénk összes 
papnövendéke. Tehát már a készület során egy 
olyan közösség épülését szolgálhatom közöttük, 
amely a későbbiekben elmélyülhet, és megtar-
tó, lelki otthonukká válhat. Így sokkal nagyobb 
erővel tudják majd szolgálni a rájuk bízottakat...
Az új feladatkör teljes jelenlétet kíván, ezért 

A Jézus Szíve Plébánia családos közössé-
ge 2016-ban is családi táborra hívta az 
érdeklődő egyházközségi tagokat.

A helyszín a Bakos-tanya, az idő tökéletes, a 
társaság páratlan, a programok felejthetetlenek.

Idén, az olimpia évében az ötkarikás játékok 
köré csoportosították a szervezők a programo-
kat. A 0-4 éves korosztályban komoly verseny 
alakult ki gerelyhajításban, diszkoszvetésben. 
A lelki és olimpiai programok mellett min-
den olyan tevékenység helyet kapott, amelyre 

fölmentést kaptam a plébánosi teendők alól. 
Költöznöm kell hát Piliscsabáról, átadva a szol-
gálatot utódomnak, Szilágyi Szabolcs atyának. 
Egy ilyen változás mindig próbatételt jelent a 
pap és a közösség számára. Bízom benne, hogy 
az új atya sokakat meg tud majd szólítani, aki-
ket nekem nem sikerült, s abban is, hogy azok 
a személyek és közösségek, akikkel közel kerül-
hettünk egymáshoz, az új helyzetben is megta-
lálják a belső növekedés útját.

Szívből köszönöm mindazok szeretetét és 
munkáját, akikkel együtt szolgálhattunk az 
utóbbi négy évben. A paptestvérek kollegiális 
együttműködését, a plébániai képviselőtestü-
letek tagjainak és plébániai, templomi, iskolai 
munkatársaimnak áldozatkész szolgálatát, a 
hitoktatók, közösségvezetők és önkéntesek 
buzgóságát. Köszönöm a szerzetes testvérek 
szolgálatát és imáját is. Öröm volt, hogy kö-

zösséget élhettem meg a református és evan-
gélikus gyülekezetekkel és lelkipásztoraikkal, 
s hogy folyamatos nyitottságot és segítőkészsé-
get tapasztalhattam a város vezetőinek és köz-
életi szereplőinek részéről is. 

Jó szívvel ajánlhatom mindenki bizalmá-
ba utódomat, Szabolcs atyát, mert már régóta 
ismerem, és lendületes, mély szívű, közösségi 
beállítottságú papot ismerhettem meg benne. 
Kérem, fogadják őt bizalommal. 

Mindig szeretettel fogok gondolni a pilis-
csabai, pilisjászfalui emberekre, akiket meg-
ismerhettem. Az imádkozókat imádságra ké-
rem, a többieket pedig arra, hogy őrizzenek 
meg jó emlékezetükben.

Szeretettel:  
Száraz László atya

HÁLÁS SZÍVVEL 
BÚCSÚZOM 
PILISCSABÁTÓL…

CsaTa 2016

a jelenlévő családok nyitottak voltak: zumba 
táncolgatós, házaspáros egymásra-hangolódós, 
logikai fejtegetős.

Este a tábortűz mellett a felnőttek számára is 
interaktív meséket adtak elő a nagyobb gyere-
kek, ahol a lidércek sikolyaitól futottak a kicsik, 
majd mentettek aranyhalakat a boszorkányos 
kacajtól sem rettenve.

A közösség hívó szava sokakban győzte le az 
ifjonti korban megélt sátrazással és táborozással 
szembeni megrázó élményeket, amely sosem a 
kényelemről, inkább a szükségről szól.

Jó emberek, jó programok, jó időben, jó he-
lyen. Ha így folytatják a szervezők, hamarosan 
kicsi lesz a Bakos-tanya!

Papszt Miklós

KELETI 
határbejáró

Lelkes csapatunk – Piliscsabáról és Pi-
lisvörösvárról érkezve – negyed 11-kor 
a Fényesliget Kávézó mellől indult el a 

szép, napfényes szombati napon. Úticélunk a 
Zajnát-hegyek voltak, melynek bércei egyben 
Piliscsaba „ezer éves” határa is, az egykori 
Kürt község, a mostani Pilisvörösvár városa 
felé. A kirándulás során a szántói úton, a Ho-
mok-hegy hágóján keresztül, a Cseresznyés-
hegyet megkerülve értük el a Klotild-bar-

A 2011. augusztus 14-én elin-
duló határbejáró túrasorozat 
2016. május 21-én a jubileumi, 
10. túrához ért. Immár negye-
dik alkalommal a Piliscsabai 

„Klotildliget” Községszépítő 
és Természetvédő Közhasznú 
Egyesület védnökségének 
keretében.

langot, melyet meg is 
tekintettünk. Ezután 
következett egy régi 
kőbánya és egy ben-
ne fészkelő vörösvér-
cse-pár megtekintése. 
Majd visszafordulva, 
az Iluska-forrásnál 
kissé megpihenve, 
a 392 méter magas 
Fehér-hegy (Weifser-
berg) csúcsát meg-
mászva értük el az 
régi Sas- (Vércse-) 
sziklát. Ezután a 370 méter magas Vörös-
hegynél (Roter-berg) elérve a Mol-vezeték út-
ját hagytuk el az „ezeréves” határt, amely ezen 
a szakaszon szinte megegyezik a piros-sárga 
jelzésű turistaúttal. Az itteni nehéz hegyi tere-
pért kárpótoltak minket a mediterrán jellegű 
fenyvessel borított varázslatos dolomitsziklák 
és a gyönyörű kilátás a Vörösvári-völgyre.

A túra során az erdő különböző pontjai-
ra érve a részvevők előadásokat hallhattak a 
környék egykori vízrajzáról, bányászatáról, 
helytörténetéről és aktuális erdészeti fagaz-
dálkodásáról a Községszépítő Egyesület el-
nökségének előadásában: Katona Gyulától, 
Plestyák Károlytól és ifj. Csíky Gábortól. Az 
ebéd elköltése a sokak által ismert Sas- (Vér-

cse-) szikla tövében történt. Itt hallhattak az 
emléktúrán résztvevők egy nagyobb lélegzet-
vételű előadást az aktuális, 1274. május 17-i 
határbejáró oklevélről és annak kül- és bel-
politikai vonzatairól. Ezen dokumentum az 
előadás helyszínét, a Sas-sziklát is megemlí-
tette „Kő” néven, ahol Csaba a „Kurth-i népek 
földjével határos”.

Külön érdekessége volt a túrának a tele-
pülési határvonalon még mindig fellelhető 
határkövek és határhalmok megtekintése. A 
három „legifjabb” kiránduló korelnökünk 
Kerényi Marika, Plestyák Károly és Radványi 
Nándor volt.

Radványi Béla  
egyesületi alelnök
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SPORT HIRDETÉS

HÍREK 
BIBLIA ÉS FOCILABDA
„Ha egy közösségnek van egy 
Bibliája meg egy focilabdája,  
ott már gond nem lehet! A Bib-
lia a te dolgod, én mindig hozok 
majd labdát nektek.” Kiss Antal

Tömören összefoglalva ezekkel a szavakkal 
adta át Kiss Antal miniszteri biztos – a PAFC 
elnöke – azt a műfüves focipályát Szovátán, 
mely részben brüsszeli támogatásból, részben 
magyar állami segítséggel jöhetett létre azért, 
hogy Csaba testvér „árvái” is ugyanúgy rúg-
hassák a bőrt, mint bármelyik, jósorban élő 
magyar gyermek. A PAFC július elején kilenc 
fiatalt látott vendégül edzőtáborában Pilis-
csabán; mindannyian Böjte Csaba valame-
lyik otthonában élnek, és ami szintén közös 
bennük: szeretik a focit. A PAFC játékosai iz-
galmas, színes programokkal várták a dévai, 
szovátai, nagyszalontai, gyergyószárhegyi 
román és magyar srácokat; a közös játékon 
kívül részt vettek együtt a Fradi edzőmérkő-
zésén, hűsítették magukat a dorogi tónál, este 
pedig a polgármesterrel pizzáztak, természe-
tesen Piedone-t is kellett rendelni. A PAFC 
elnöke szerint Csaba testvérnek sikerül meg-
valósítania mindazt, amiről politikusok és ál-
lami vezetők csak álmodni mernek: nemzeti 
közösségek nyelvi akadályokat is leküzdve 
szeretettel, megbecsüléssel, egymás iránti el-
fogadással tudnak megoldani olyan nehézsé-
geket, amelyekkel mások nem boldogulnak. 
„A befogadás, a nyitottság minden vadóc 
gyermeket megváltoztat.”

„Az embereket csak szeretve 
lehet jobbá tenni.” Böjte Csaba

Sándortól azt kérdeztem, mi a legkedvesebb 
története, ami a gyermekotthonhoz kötődik. 
A válasz így hangzott: „Mondják rólam, hogy 
rossz gyerek voltam, nem tudtam magyarul, 
untam magam, idegennek éreztem magam: 
de teljesen megváltoztam.” Csaba testvér fe-
rences hitvallása tagadhatatlanul egybecseng 
a harmincéves fiú sokéves tapasztalatával. Öt 
gyerek, egyedülálló édesanya, aki lépcsőháza-
kat takarított; innen került Sanyi hétévesen a 
dévai otthonba. „Úgy éreztem, hogy mennem 
kell, beültem az autóba, nem kérdeztem, hogy 
ki Csaba testvér.” Előbb kishúgával kerültek el 
a családtól, később többi testvérük is csatla-
kozott. Sándor „kamerát” tanul, szeretne kis-

filmeket készíteni az alapítványról, hogy ezzel 
is felkeltse az emberek figyelmét, milyen nagy 
dolgot is visz véghez Csaba testvér. A 83 ala-
pítványi ház működtetése nem kis feladat; de 
nemcsak anyagilag lehet támogatni a gyere-
keket, hanem önkéntes szolgálattal is. E-mail-
ben lehet jelezni, ha valaki kedvet kapna egy-
egy hetet velük tölteni, cselekvő szeretetet 
tanulni. A rendszeres segítségnyújtás egyik 
formája pedig a keresztszülőség vállalása is 
lehet, végigkísérve és támogatva egy gyermek 
felnőtté válását (http://szentferencalapitvany.
org/hogyan-segithetsz/). Fontos, hogy senkit 
nem küldenek el az otthonokból, nincs élet-
korhoz kötve, meddig maradhatnak ott a rá-
szoruló fiatalok. Sándor 2010-ben Cipruson 
próbált szerencsét, de a szíve visszahúzta, így 
harmincévesen jelenleg is Déván él önkéntes 
segítőként. „Ez inkább érzésből van: amit ka-
punk, visszaadjuk. Csaba testvér mindenki-
nek az apukája.”

A tizenhét éves Tamás kilencévesen került 
a nagyszalontai otthonba. „Matek-fizika ta-
nár akartam lenni, de változnak az idők, egy-
re többet fociztam; elvégzem az építészetet, a 
mérnökit, és mellette focizok majd. Az iskolát 
itt szeretném elvégezni; a focin meg elviszik a 
legjobbakat válogatásra a nagyobb menedzse-
rek. Legjobban úgy szeretném, hogy egy ma-
gyar csapathoz kerüljek.” Hatan testvérek, öten 
most is együtt vannak; a tizenkétéves Gyurika 
epilepsziás, ezért egy nagyváradi otthonban 
van, ahol kezelni tudják. 

A hétköznapokról meséli: háromtól hatig 
silentium van; a kicsiknek segítenek a neve-
lők tanulni, a nagyok már maguktól, mert – 
ahogy Tamás mondja –, csak magukért teszik, 
ha akarnak valamit, amikor felnőnek. Utána 
rendrakás, szabadfoglalkozás, vacsora, esti 
ima… A családokban nemek szerint vannak 
a gyerekek; akadnak házas-
pár-nevelők is, olykor saját 
gyermekekkel. Az ő gondozá-
sukban természetesen a nem 
édesgyermekek is aktívan 
részt vesznek. Mindenkinek 
jó így, közösségben élnek, nő-
nek fel. Tamás jelenleg a helyi 
focicsapat helyettes edzője, de 
van egy klubcsapata is; egy 
héten négy edzést tart kiseb-
beknek.

Kristóf tizennégy évesen 
került a Gyergyószárhegyi 
otthonba. Válaszain érződik, 

hogy a kamaszkorban átélt családi válság, költö-
zés, beilleszkedés talán sokkal jobban megvisel-
te, mint azokat, akik kisgyermekként kerültek új 
közösségbe; ők talán már több mint tíz éve él-
nek együtt, de Kristóf még csak három éve lakik 
az otthonban. A szülők itt is elváltak; egyetlen 
lánytestvérét szintén az alapítvány karolta fel, 
de ő Tusnádon él, ahogy édesanyjuk is. Húgá-
val igen, anyukájával nem szokott találkozni. 
Felcsillan a szeme, mikor a jövőről kérdezem. 
Ha otthon marad, kőműves lesz. De nagy álma, 
hogy hivatásos katona legyen a francia légióban. 
S hogy miért? Az amerikai túl messze van. En-
nek már utánaérdeklődött, mert egy barátjának 
a komája is ott van; lehet öt vagy tizenöt évre 
szerződni. Jól fizetnek, s így meg lehet teremte-
ni a körülményeket a nagycsaládhoz. „Legalább 
egy focicsapat legyen!” – mondja előbb vicce-
sen. De a négy-öt gyermek a reális vágya, persze 
csak ha a körülmények megengedik. „Nyugdíjas 
viszont majd otthon leszek.”

„Ami az embert emberré teszi, 
azt nem érinti a gazdasági  
válság.” Böjte Csaba

Ha valakinek akad otthon egy pár stoplis ci-
pője, vagy egy labdája, vagy egy meze, ami 
már egy ideje ott lapul a szekrény mélyén, 
gondoljon ezekre a reményekkel teli fiatal 
focistákra, akik minden segítségnek őszinte 
lelkesedéssel tudnak örülni. Gyűjtsük össze, 
vigyük el nekik; csak aztán ott ne ragadjunk! 
Vagy talán mégis…

PAFC média
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